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МІЛІНКЕВІЧ 
ПЕРАМОГ!
17 снежня міністэрства юстыцыі 
Беларусі зарэгістравала 
праваабаронча-асветніцкае 
грамадскае аб’яднанне “Рух “За 
Свабоду”. Грамадскае аб’яднанне 
было зарэгістравана з чацвёртай 
спробы. Пад час устаноўчага Сходу 
арганізацыі быў абраны старшыня 
руху “За Свабоду”, ім стаў Аляксандр 
Мілінкевіч, яго намесьнікамі былі 
выбраны Віктар Карняеенка і Юрась 
Губарэвіч.

Асноўнай мэтай Праваабаронча-
асветніцкага грамадскага аб’яднання 
“Рух “За Свабоду” з’яўляецца абарона 
правоў і свабод чалавека, якія зафікса-
ваныя ў Канстытуцыі Рэспублікі Бела-
русь і ў міжнародных дакументах па 
правах чалавека, а таксама асвета гра-
мадзян у гэтай вобласьці. 

Рашэнне аб стварэнні Праваа-
баронча-асветніцкага грамадскага 
аб’яднання “Рух “За Свабоду” прыня-
тае на Устаноўчай канферэнцыі, якая 
адбылася 23 кастрычніка ў Магілёве. 
У канферэнцыі ўдзельнічалі больш за 
70 прадстаўнікоў  з усіх рэгіёнаў Бела-
русі. Гарадзенскую вобласьць на ўста-
ноўчым Сходзе прадстаўлялі 6 дэлега-
таў з Гродна, а таксама  Мастоўскага і 
Шчучынскага раёнаў. 

Папярэднія 3 спробы рэгістрацыі  
праваабаронча-асветніцкага грамад-
скага аб’яднання “Рух “За Свабоду” 
былі неўдалыя. Міністэрства юсты-
цыі адмаўляла ў рэгістрацыі  Руха “За 
Свабоду”па надуманых прычынах, а 
Вярхоўны Суд пакідаў рашэнне мініс-

тэрства ў сіле. Так званая лібераліза-
цыя, і паляпшэньне стасункаў з Еўра-
пейскім Саюзам паспрыялі рэгістрацыі 
Руху “За Свабоду”. 

- Гэта добрая навіна, рэгістрацыя 
нашай арганізацыі дазваляе працаваць 
легальна, а актывістам - не думаць пра 
магчымы  крымінальнага пераслед за 
дзейнасьць ад імя незарэгістраванай 
арганізацыі. Зараз трэба пашыраць на-
шую дзейнасць на максімальную коль-
касьць раёнаў Гарадзенскай вобласьці, 
працягваць абараняць правы жыхароў 
Гарадзеншчыны, дапамагаць людзям у 
вырашэнні грамадска значных праблем 
і наступствамі эканамічнага крызісу, 
- паведаміў  рэгіянальны каардынатар 
“Руху “За Свабоду” у Гарадзенскай 
вобласьці Алесь Зарэмбюк.

Максім ВЕНЯРСКІ

Ты не адзін! ДАЛУЧАЙСЯ!
Паважаныя сябры, Рух “За Свабоду” зарэгістраваны. Пачынайма актыўную 

дзейнасць! Запрашаем да супрацоўніцтва.

Калі Вы жадаеце далучыцца да дзейнасці Руха “За Свабоду” у сваім рэгіёне, 
тэлефануйце альбо пішыце смс на нумар: 

+ 375 29 155 88 93 (Алесь).

Альбо пішыце на электронную пошту zasvabodu.hrodna@gmail.com

Заробак – шклянымі 
вырабамі
На бярозаўскім шклозаводзе 

“Нёман” частку заробку 

супрацоўнікам пачалі выдаваць 

прадукцыяй прадпрыемства. 

Адміністрацыя матывуе такія крокі 

жаданнем павіншаваць працоўных 

са 125-годдзем заснавання 

прадпрыемства.

У разліковых квітках працоўных 
шклозавода “Нёман” за лістапад 
месяц з’явілася графа “падарунак”, 
паводле якой з кожнага ў 
залежнасьці ад стажу працы 
вылічана  з заробку  ад 50 да 150 
даляраў за шкляныя вырабы, 
якімі адміністрацыя ўшанавала 
супрацоўнікаў у сувязі з юбілеем 
прадпрыемства.

Гэты факт Рацыі падцвердзіў 
намеснік дырэктара па ідэалагічнай 
працы Уладзімір Пагоцкі.

Працоўныя прадпрыемства 
сцвярджаюць, што кошт падарункаў 
унесены ў разліковыя квіткі і з 
іх утрыманыя  падатакі, а гэта 
сведчанне таго, што іх падманулі: 
людзі не жадаюць рабіць самыя 
сабе такія дарагія прэзэнты.

Адміністрацыя шклозавода 
“Нёман” плануе і надалей 
прымушаць працоўных 
атрымліваць падарункі ў выглядзе 
вырабаў прадпрыемства:неўзабаве 
Новы год, а за ім 23 лютага і 8 
сакавіка.На шклозаводзе бягучым 
часам працуе прыкладна 3 000 
чалавек, дзякуючы якім кіраўніцтва  
істотна падвышае паказчыкі 
рэалізаванай  прадукцыі.

Тым часам у Бярозаўцы ўжо 
з’явіліся перакупшчыкі, якія 
за палову кошту прапануюць 
набыць шкляныя вырабы: варта 
заўважыць, што многія бярозаўцы 
пагаджаюцца на прапановы, бо 
лічаць, што лепей мець 50 даляраў 
наяўных, чым 100 крышталёвых.

Радыё Рацыя
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Супраць АЭС 
на Астравеччыне
Жыхары Астравецкага раёна 

збіраюць па ўсёй Беларусі подпісы аб 

недапушчэнні пабудовы Астравецкай 

атамнай электрастанцыі.

- Мы маем намер накіраваць сваю 
заяву і подпісы ва ўпраўленне справа-
мі прэзідэнта, у Акадэмію навук Бела-
русі, у Еўрапейскі Саюз і МАГАТЭ, а 
таксама ў сродкі масавай інфармацыі, - 
паведаміў актывіст Руху “За Свабоду”, 
адзін з арганізатараў збору подпісаў 
Іван Крук.

“Мы катэгарычна не жадаем пераў-
тварэння нашага ўнікальнага запавед-
на-рэкрэацыйнага Нарачанска-Віленс-

кага краю ў яшчэ адну “чарнобыльскую 
дзірку” на карце Еўропы.<…> Мы 
рашуча заяўляем, што атамная элект-
растанцыя не можа быць пабудавана ў 
самай сейсманебяспечнай зоне нашай 
краіны, якой з’яўляецца Астравецкі 
раён. Бо менавіта тут на мяжы 1908 -
1909 гадоў адбыўся самы значны за 
ўсю гісторыю назіранняў землятрус 
на тэрыторыі Беларусі сілай ў 7 балаў 
<…>” – гаворыцца ў заяве.

Арганізатары кампаніі заклікаюць 
усіх, каму неабыякавы лёс Беларусі, 
далучыцца да ініцыятывы.

Прэс-служба Руху “За Свабоду”

Недахоп ксяндзоў 
беларускага 
паходжання 
Згодна з рашэннем камітэта па 

справах рэлігій і нацыянальнасцяў 

тры ксяндзы польскага паходжання, 

якія працуюць на тэрыторыі 

Гарадзенскай дыяцэзіі, вымушаныя 

з’ехаць з краіны ў сувязі з тым, што 

не атрымалі дазволу на далейшы 

побыт. 

Святары з парафій у Галынцы, 
Поразаве і Слоніме не атрымалі 
дазволу камітэта па справах рэлігій і 
нацыянальных меншасці знаходзіцца 
на тэрыторыі Беларусі ў наступным 
годзе. Толькі да канца года бягучага  
ксяндзы маюць магчымасць весці 
душпастырскую дзейнасць ў сваіх 
парафіях. Як зазначыў Рацыі айцец 
Станіслаў, у Гарадзенскай дыяцэзіі  
не хапае святароў і ўлады не павінны 
абмяжоўваць прысутнасць ксяндзоў 
польскага паходжання на тэрыторыі 
Беларусі:

-Калі мэтанакіравана скарачаць 
прысутнасць замежных ксяндзоў на 
тэрыторыі Гарадзенскай дыяцэзіі, то 
ўзнікне вялікая праблема. Сутнасць 
яе ў  тым, што на сённяшні дзень 
семінарыя не ў стане забяспечыць 
патрэбы парафій неабходнай 
колькасцю ксяндзоў беларускага 
паходжання-яшчэ як мінімум 10 
гадоў святары з-за мяжы павінны 
стала працаваць на Беларусі. 

У лютым бягучага года Савет 
Міністраў прыняў пастанову, 
згодна з якой зацверджаны парадак 
запрашэння ў краіну чужаземных 
пастыраў. Паводле дакумента, 
святары і сёстры з ордэнаў з-
за мяжы маюць магчымасць 
знаходзіцца на Беларусі на працягу 
1 года, прычым, гэты час можа 
быць скарочаны ці працягнуты без 
абавязковага тлумачэння прычынаў.
Падставаў для адмовы можа быць 
нават не веданне дзяржаўных 
моваў, якімі з’яўляюцца расейская і 
беларуская.

Колькасць вакантных працоўных 
месцаў на Гарадзеншчыне 
перавышае лічбу  безпрацоўных 
больш як на  15% і  складае амаль 
5 000 чалавек, ці 1% ад эканамічна 
актыўнага насельніцтва рэгіёна. 

Радыё Рацыя

Праэкт атамнай электрастанцыі
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Жесткая посадка  
Влияние глобального экономического 

кризиса на Беларусь будет более 

сильным, чем в других странах, 

считает известный экономист Леонид 

Злотников.

Кризис выбивает те костыли, на ко-
торых держалась неэффективная “бе-
лорусская модель”. Поэтому дно, на 
которое будет опускаться наша эконо-
мика, может оказаться более глубоким, 
чем в других странах, если на деле не 
проводить либерализацию экономики.

Дно уже просматривается. 

До сих пор Беларусь потребляла 
больше, чем производила. Это обеспе-
чивалось за счет следующих факторов.

1. Российские дотации. Основной 
внешней подпоркой белорусской эко-
номики были поставки российских 
энергоносителей по ценам ниже ми-
ровых. Нефть для потребления внутри 
Беларуси (около 6 млн. т) поставлялась 
без экспортной пошлины, что позволя-
ло экономить примерно 2 млрд. USD. 
Долю своей природной ренты россия-
не также оставляли здесь в форме не-
полного возврата своей части экспор-
тной пошлины на экспортируемые из 
Беларуси нефтепродукты. Ну и давали 
заработать на переработке нефти, пос-
тавляя сюда сверх потребностей стра-
ны 15-16 млн. т. В целом дотационную 
поддержку России через льготные ус-
ловия поставки нефти в Беларусь мож-
но оценить в 4-5 млрд. USD. Еще 5-6 
млрд. USD составляли дотации в фор-
ме дешевого газа (по ценовым услови-
ям первой половины 2008 г.).

Всего с учетом нефти и газа страна 
ежегодно платила за энергоресурсы на 
9-11 млрд. USD меньше, чем платила 
бы, к примеру, соседняя Польша, поку-
пая их по ценам мирового рынка.

2. Внешние займы. В последние 
годы быстро росли внешние заимство-
вания. Прирост совокупного внешнего 
долга за 2007 г. составил 5,6 млрд. USD 
(включая долгосрочный российский 
кредит в размере 1,5 млрд. USD).

Наибольшая задолженность оказа-
лась у предприятий (см. таблицу). При 
этом она является в основном крат-
косрочной (поэтому предприятия ока-
зались в наиболее худшем состоянии 
в условиях глобального финансового 
кризиса). Более половины всей задол-
женности предприятий — это задол-
женность по торговым кредитам (4,7 

млрд. USD — неоплаченный импорт 
товаров), прирост которых только за 
2007 г. составил 1,5 млрд. USD.

3. Прямые инвестиции и продажа 
госсобственности. За последние два 
года значительно увеличилось поступ-
ление валютных ресурсов за счет при-
роста иностранных инвестиций. Если 
в 2005 г. они составляли 0,7 млрд. USD, 
в 2007 г. — 2,5 млрд., то в первой по-
ловине 2008 г. — 1,8 млрд. USD. Рост 
произошел в основном за счет продажи 
акций госпредприятий и коммерческих 
банков, реинвестирования доходов и 
привлечения кредитов, предоставляе-
мых материнскими компаниями дочер-
ним предприятиям. (Например, в 2007 
г. акционерный капитал составлял 1,4 

млрд. USD: продажа акций ОАО “Бел-
трансгаз” и СП ООО “Мобильная циф-
ровая связь”, акций коммерческих бан-
ков.)

В целом внешняя поддержка эко-
номики и продажа ранее накопленных 
богатств иностранным инвесторам в 
последние годы нарастала и в 2007 
году достигла внушительной величи-
ны — 17-19 млрд. USD. В том числе, 
напомним, дотационная поддержка 
России — 9-11 млрд. USD, прирост 
валового внешнего долга — 5,6 млрд.; 
ПИИ — 2,5 млрд. USD (основная доля 
ПИИ — это выручка от продажи гос-
собственности). Все это составляет 
примерно 25% ВВП страны!

Начало. Продолжение на стр.4
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Продолжение. Начало на стр.3

Итак, наше дно, которое уже про-
сматривается, — это возможное со-
кращение ВВП страны на четверть. Но 
никто не знает, где дно глобального кри-
зиса, поэтому и четверть ВВП еще не 
последний предел, до которого может 
опуститься белорусская экономика.

Угрозы экономике. 
Прямое сокращение 
российских дотаций

Если цены на нефть останутся на 
уровне примерно 60-70 USD/баррель 
и сохранятся объемы поставок рос-
сийской нефти, то, по нашей оценке, 
валютные доходы страны от нефтепе-
реработки сократятся примерно на 1,5 
млрд. USD в течение года, то есть до 
середины 2009 г. Потери от повышения 
цен на газ появятся лишь в начале 2009 
года и могут быть значимыми только в 
I квартале (0,35-0,6 млрд. USD при по-
вышении цен до 200-250 USD/тыс. куб. 
м). Затем цены на газ, вероятно, снизят-
ся до уровня, близкого к нынешнему.

В целом можно полагать, что до се-
редины следующего года прямые по-
тери страны от ожидаемых изменений 
цен на российские энергоносители со-
ставят примерно 2 млрд. USD.

Снижение мировых цен 
на энергоносители

Главные потери страны от вырав-
нивания цен на российские энерго-
носители с мировыми — это потери 
косвенные. Выравнивание происходит 
не за счет подъема российских цен для 
Беларуси до уровня мировых, а за счет 
снижения мировых цен. А это означает, 
что белорусские предприятия допол-
нительно (к прямым потерям 2 млрд. 
USD) лишаются форы почти в 7-9 млрд. 
USD перед своими конкурентами из 
других стран. Последние, получив до-
ступ к более дешевым энергоресурсам, 
смогут снизить цены на свою продук-
цию, а для белорусских предприятий 
этот фактор не действует (напомним, 
снижение цен на мировых рынках, а 
в связи с этим и зарплат, — основной 
фактор постепенного вывода эконо-
мики из кризиса). Вот свежий пример, 
взятый из СМИ. После снижения цен 
на металлы на мировом рынке экспорт 
Речицкого завода метизных изделий из 
высокорентабельного (25%) превра-
тился в убыточный.

Потеря конкурентоспособности бе-
лорусскими предприятиями в резуль-

Жесткая посадка  

тате снижения цен на другие, кроме 
энергоносителей, товары означает не 
только снижение валютных поступле-
ний (не такое уж и значительное, если 
учесть полную импортоемкость отрас-
лей материального производства), но и 
сокращение объемов выпуска, зарплат, 
прибылей, налогов. Оценить влияние 
данного фактора на финансовое поло-
жение страны и на сокращение ВВП 
весьма трудно, но это влияние будет 
значительным.

Так, через снижение цен 
рынок устраняет наименее 
эффективные

(с точки зрения использования ре-
сурсов) предприятия, а кризис в це-
лом выполняет свою историческую 
роль “созидательного разрушения” (И. 
Шумпетер). Поскольку ресурсоемкость 
(и энергоемкость, в частности) в мате-
риальном производстве в Беларуси в 
4-5 раз выше, чем в развитых странах 
(в натуральных измерителях), то шан-
сов на выживание на мировом рынке 
у большинства предприятий нет. По-
хоже, что на спасение неэффективных 
государственных предприятий, как это 
бывало в прошлые годы, у государства 
в условиях глобального кризиса ресур-
сов не найдется.

Снижение темпов 
экономического роста 
в России

Прежде чем оценить возможности 
белорусского правительства по пре-
дотвращению экономического спада, 

следует упомянуть еще один важный 
фактор, который будет влиять на состо-
яние белоруской экономики в ближай-
шие годы. Мы имеем в виду ожидае-
мое замедление экономического роста 
в России.

Когда в 2000-2001 гг. проявился кри-
зис “белорусской модели”, тогда эту 
модель спас не только рост цен на энер-
гоносители на мировом рынке, но и на-
чавшийся рост российской экономики. 
Экономический рост в России стал 
тем локомотивом, который потянул за 
собой другие страны СНГ, включая 
Беларусь. 1% прироста ВВП в России 
означал 2-3% прироста белорусского 
экспорта в эту страну и бурный рост 
объемов производства.

Как в начале века рост российской 
экономики стал катализатором роста и 
белорусской экономики, точно так же 
теперь он становится катализатором ее 
спада. На 1% снижения ее роста наш 
экспорт в Россию будет снижаться с 
большей скоростью.

Финансовый кризис
Еще до начала глобального финан-

сового кризиса Беларусь практически 
попала в свой финансовый кризис (см. 
статью “Идеологов тоже будут прода-
вать?” “БР” № 42/2008). Раскручиваю-
щийся процесс кредитных заимствова-
ний подошел к подножию финансовой 
пирамиды: очередные привлеченные 
кредиты практически стали уходить на 
погашение ранее взятых. Если в 2007 
г. чистое привлечение кредитов (разни-
ца между кредитами привлеченными 
и погашенными) составило 3,7 млрд. 
USD (2,2 млрд. без учета российского 
долгосрочного кредита правительству 
в конце года), то в первой половине 
2008 г. общая сумма привлеченных 
кредитов была 2,5 млрд. USD, а чистое 
привлечение — лишь 0,12 млрд. USD 
(то есть около 2,4 млрд. USD ушло на 
погашение ранее взятых кредитов).

Финансовый кризис в первую оче-
редь затруднил привлечение новых 
кредитов. В наиболее тяжелую ситу-
ацию попали предприятия. Их задол-
женность составляет около половины 
всей внешней задолженности страны. 
К тому же значительная ее часть — за-
долженность краткосрочная, которую 
необходимо погасить в течение не бо-
лее одного года (см. таблицу). Всего 
краткосрочная задолженность ком-
мерческих банков и предприятий на 
1.07.2008 г. составляла 8,2 млрд. USD, 
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ее большую часть необходимо пога-
сить до конца 2008 г. Можно полагать, 
что в этот срок необходимо вернуть 
не менее 4 млрд. USD долга. Кроме 
того, необходимо выплатить проценты 
за кредит и дивиденды инвесторам в 
размере около 1 млрд. USD (в январе 
— июне 2008 г. эти выплаты составили 
0,58 млрд.).

Всего до середины 2009 г. возврат 
только краткосрочных кредитов и вы-
платы процентов и дивидендов ин-
весторам составят около 9 млрд. USD. 
Внутренних резервов для выплаты та-
кой суммы нет (валюты не хватает и на 
половину долга).

За это время, кстати, опять набежит 
дефицит торгового баланса.

Усиление конкуренции на рынке 
инвестиций. Снижение притока инос-
транных инвестиций.

Остается еще один источник средств, 
который может использовать прави-
тельство для влияния на развитие эко-
номики, — привлечение иностранных 
инвестиций. Их чистое привлечение в 
2007 г., например, составило 2,5 млрд. 
USD и 1,9 млрд. USD за первое полу-
годие 2008 г.

Однако в ближайшие 1-2 года труд-
но ожидать существенного увеличения 
притока иностранных инвестиций. Во-
первых, в период спада инвесторы не 
начинают новых проектов. Во-вторых, 
сейчас оказалось много таких стран, 
которые тоже хотели бы решить свои 
проблемы за счет инвестиций, пос-
кольку доступ к кредитам затруднен. 
В условиях возросшей конкуренции 
на рынке инвестиций Беларусь имеет 
немного шансов привлечь ресурсы, до-
статочные для предотвращения эконо-
мического спада.

Отметим, что привлекаемые до сих 
пор ресурсы не шли на умножение ка-
питала и развитие новых технологий, 
на получение дополнительных дохо-
дов, из которых эти кредиты с процен-
тами могли быть возвращены. Доля 
прямых иностранных инвестиций в 
общем объеме инвестиций в основные 
фонды страны в 2007 году составила 
около 4% (менее 0,5 млрд. USD). То 
есть кредиты, которые принято назы-
вать инвестициями, идут в основном 
на текущее потребление. Очевидно, 
что долго так продолжаться не может, 
потому что быстро образуется финан-
совая пирамида.

Подведем итог
За год (вторая половина 2008 г. и 

первая половина 2009 г.) необходимо 

погасить краткосрочные долги и про-
центы по ним в размере 9 млрд. USD 
(в 2007 г. сумма погашения составила 
немногим более 3 млрд. USD). И если 
бы проблемы нашей экономики своди-
лись только к погашению займов, то, 
возможно, с большим напряжением их 
удалось бы решить (сбросить валют-
ный резерв, ожидаемый российский 
кредит в размере 2 млрд. USD, продать, 
хотя бы и дешево, кое-что из “фамиль-
ного серебра”).

Но финансовые проблемы страны 
на этом далеко не заканчиваются. Поч-
ти столько же за этот срок необходимо 
занять вновь (и/или продать акции при-
ватизируемых предприятий) с целью 
текущего внутреннего потребления 
(напомним, в 2007 г. чистое привлече-
ние валюты в страну составило 8 млрд. 
USD, в том числе внешний долг возрос 
на 5,64 млрд. USD). Иначе без новых 
костылей “белорусская модель” тут же 
завалится, то есть упадет ВВП.

Но и эти 17-18 млрд. USD валют-
ного допинга еще далеко не все. На-
чалось падение доходов предприятий, 
вызванное изменением конъюнктуры 
на мировом рынке, а с начала 2009 г. 
произойдет прямое сокращение рос-
сийских дотаций. Косвенная потеря 
российских дотаций в форме дешевых 
нефти и газа перейдет в потери пря-
мые. Будут также потери не только от 
снижения цен на другие товары, но и 
от снижения объемов экспорта.

В общем, трудно оценить потери 
экономики от глобального экономи-
ческого кризиса меньше чем в 10 млрд. 
USD (это отдельно от финансовых про-
блем). Ресурсы необходимы и для пок-
рытия этих потерь.

Лучше поздно, чем никогда 
Конечно, наши оценки довольно 

грубые, но, полагаю, порядок проблем 
отражают. Изыскать необходимые ре-
сурсы, чтобы и долги погасить, и но-
вые займы сделать для поддержки на 
плаву еще большего количества пред-
приятий-банкротов, компенсировать 
потери от снижения российских до-
таций и снижения конкурентоспособ-
ности предприятий. Все это разрешить 
так, чтобы сохранить темпы экономи-
ческого роста и уровень жизни в стра-
не, практически невозможно.

Белорусская экономика стала залож-
ницей той стратегии развития страны, 
которая сохранила нереформирован-
ные и неэффективные государствен-
ные предприятия и не дала развиться 
более жизнеспособному частному 

сектору. Достигнутый уровень жиз-
ни и существование почти половины 
предприятий обеспечивались во мно-
гом внешней поддержкой и высокими 
ценами на нефть. Внешняя подпитка в 
размере 17-19 млрд. USD, которая ока-
зывалась до сих пор, — это очень зна-
чительная величина. Для сравнения: 
стоимость строительства всего жилья 
в стране находится в пределах 5 млрд. 
USD. Обеспечить такую поддержку в 
полном объеме в условиях глобального 
кризиса почти невозможно. Поэтому 
он сильно встряхнет Беларусь, выбив 
внешние подпорки, на которых держа-
лась “белорусская модель” в последние 
годы.

Как видим, у Беларуси своя история 
болезни. Поэтому те рецепты, которые 
годятся для других стран (к примеру, 
уменьшить торговый дефицит, сокра-
тив импорт и расширив экспорт), для 
Беларуси непригодны (вспомним при-
мер с метизным заводом).

С другой стороны, глубокая либе-
рализация экономики даже в услови-
ях кризиса и привлечение инвестиций 
остаются единственным условием 
восстановления макроэкономического 
равновесия и будущего экономичес-
кого роста. А теперь, похоже, поздно, 
все равно не избежать падения уровня 
жизни, девальвации, роста безработи-
цы и социального напряжения, других 
проявлений кризиса (и собственного, и 
мирового). Но зато останется шанс на 
будущее.

Признав на словах необходимость 
либерализации экономики (ее обяза-
тельным элементом является и либера-
лизация внешней торговли), белорус-
ское руководство не может решиться 
на либерализацию на практике. Более 
того, мероприятия правительства в 
последнее время направлены против 
либерализации (например, запрет на 
продажу акций ряда предприятий, за-
труднение доступа к валюте, искоре-
нение малого бизнеса, ужесточение 
ограничений на импорт товаров не 
“критического” импорта).

Усиление командных методов уп-
равления поможет сейчас белорусской 
экономике как мертвому припарки. Но 
в то же время может блокировать путь 
к кредитам МВФ и притоку иност-
ранных инвестиций (хотя бы в форме 
“предприятия и банки — в обмен за 
долги”), что сделает наше дно еще бо-
лее глубоким.

Леонид ЗЛОТНИКОВ, 
«Белорусы и рынок»



РЭГІЁН 6

12 прапаноў для жыхароў 
Ваўкавыска і Шчучына
14 снежня ў Ваўкавыску і Шчучыне 

актывісты Руху “За Свабоду” 

азнаёмілі жыхароў раённых цэнтраў з 

12 прапановамі Еўрапейскага Саюза 

для Беларусі.

У рамках чарговай акцыі, арганіза-
ванай актывістамі Руху “За Свабоду”, 
на Гарадзеншчыне было раздадзена 
400 асобнікаў кніжак “Што Еўрапейскі 
Саюз можа даць Беларусі?”.

Жыхары Ваўкавыска і Шчучына з 
ахвотай разбіралі брашуры.

– Абсалютная большасць жыхароў 
Ваўкавыска і Шчучына не ведае пра 
12 прапановаў Еўрапейскага Саюза для 
нашай краіны, таму такая інфармацыя 
для іх была новай і нечаканай, – лічыць 
рэгіянальны каардынатар Руху “За Сва-
боду” у Гродзенскай вобласці Алесь 
Зарэмбюк.

Актывісты Руху працягваюць 
знаёміць жыхароў Гарадзеншчыны з 12 
афіцыйнымі прапановамі Еўрапейскага 
Саюза для Беларусі. На думку Зарэм-
бюка, жыхары Ваўкавыска і Шчучына 
павінны ведаць аб гэтых прапановах і 
разумець, што згубяць, у выпадку ад-
мовы працягваць пакрокавую нармалі-
зацыю адносінаў з Еўрапейскім Саю-
зам. 

– Наш выбар – гэта Еўрапейская 
будучыня для Беларусі, таму мы буд-
зем працягваць папулярызаваць сярод 
жыхароў Гарадзеншчыны еўрапейскія 

каштоўнасьці і перспектывы для Бела-

русі, – адзначыў Алесь Зарэмбюк .

Прэс-служба Руху “За Свабоду”

Солана приветствует 
регистрацию движения 
«За Свабоду»
Верховный представитель Евросоюза по 

общей внешней политике и безопасности 

Хавьер Солана приветствовал регистрацию 

в Беларуси движения “За свободу” во главе 

с Александром Милинкевичем, пишет РИА 

Новости. 
“Вопрос соблюдения законных прав пред-

ставителей гражданского общества играл 
важную в продолжающемся диалоге между 
Евросоюзом и властями Беларуси. Освобож-
дение в августе последних международно 
признанных политических заключенных про-
двинул этой диалог на новую фазу. Решение 
по движению “За Свободу” является важным 
шагом, который будет способствовать даль-
нейшему позитивному развитию отношений 
между ЕС и Беларусью”, — говорится в заяв-
лении пресс-службы Соланы.

БАТЭ расстался 
с Жавнерчиком, Сахаровым, 
Мирчевым и Пехой
В пятницу 12 декабря в 

борисовском Городском доме 

культуры состоялось чествование 

футбольного клуба БАТЭ 

— чемпиона Беларуси-2008, а 13 

декабря команда ушла в отпуск, 

который продлится по 20 января 

2009 года. 

Команда соберется 21 января и 
проведет медобследование в Рес-
публиканском центре спортивной 
медицины, после которого отпра-
вится на клубную базу в Дудинку, 
где состоится стартовый этап под-

готовки к новому сезону. В планах 
тренерского штаба значатся два 
зарубежных сбора. Пока идет со-
гласование вопросов об их местах 
и времени проведения, сообщает 
пресс-служба БАТЭ. 

В будущем году команде не по-
могут Максим Жавнерчик, уже 
рассчитавшийся с клубом, Антон 
Сахаров, занимающийся вопроса-
ми дальнейшего трудоустройства, 
а также Владислав Мирчев и Иван 
Пеха, сроки аренды которых завер-
шились.

naviny.by
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Ціск на сябра Руху 
«За Свабоду»
Супрацоўнікі праваахоўных органаў 

наведалі кватэру актывіста Руху 

з Бярозаўкі Сяргея Трафімчыка і 

спрабавалі высветліць прычыны 

ягонага крытычнага стаўлення да 

ўлады.

Невядомыя мужчыны без прадас-
таўлення пасведчанняў супрацоўнікаў 
праваахоўных ворганаў наведалі кватэ-
ру Сяргея Трафімчыка, перапісалі яго 
пашпартныя дадзеныя , ўдакладнілі 
склад  сям’і, а таксама пацікавіліся дзе 
ён быў 3 ліпеня- дзень, калі ў Менску 
падчас святочнага канцэрта  адбыўся 
выбух. Такія захады  актывіст Руха “За 
свабоду”  лічыць лічыць незразумелы-

мі і не выключае, што гэта - “псіхала-
гічны ціск на яго і яго сям’ю”.

Супрацоўнікаў праваахоўных ворга-
наў цікавіла, чаму Сяргей Трафімчык, 
які працуе на шклозаводзе Нёман, ад-
мовіўся падпісваць кантракт і не здаў 
адбіткі пальцаў падчас агульнай дакт-
эласкапіі, якую некалькі тыдняў таму 
ажыццяўлялі  на прадпрыемстве мілі-
цыянты. 

Актывіст адмовіўся адказваць на 
пытанні, пасля чаго людзі ў цывіль-
ным параілі яму наведаць міліцэйскі 
пастарунак і  ва ўсім прызнацца, але ад 
дабравольнага наведвання пастарунка 
Сяргей Трафімчык адмовіўся.

Радыё Рацыя

Слонімскія 
прадпрымальнікі 
паверылі чуткам 
Слонімскіх прадпрымальнікаў 

увялі ў зман, нібы ў сувязі з 

адменай указу № 285 акцыя 

ў Менску не адбудзецца. А 

гарадзенскія прафсаюзьнікі 

ўпэўненыя, што ўказ 

абавязкова адменяць. 

Прадпрымальнікі Слоніма 
не паехалі сёньня ў Менск на 
акцыю, бо нехта на рынку ім 
сказаў, што ўказ № 285 нібыта 
ўжо адменены.

Са слоў актывіста 
Віктара Марчыка напачатку 
прадпрымальнікі пачулі выступ 
намесьніка міністра эканоміка 
спадара Тура, а пазьней ужо 
на рынку ўсе ўпэўнена пачалі 
казаць, што ўказ нібыта 
адмянілі, а значыцца, не 
адбудзецца й акцыя ў Менску. 

Віктар Марчык сёньня 
зьвязаўся праз тэлефон з 
арганізатарамі акцыі ў Менску, 
і высьветлілася, што ніхто ўказ 
№ 285 не адмяняў. 

Спадар Марчык перакананы, 
што калі пасьля Новага году 
гэты ўказ не адменяць, то людзі 
пачнуць страйкаваць, бо ня 
маюць шанцаў працаваць далей 
у такіх умовах. 

Валянцін Бранцэвіч, 
кіраўнік Гарадзенскага 
абласнога прафсаюзу 
“Садружнасьць”, у склад якога 
ўваходзяць індывідуальныя 
прадпрымальнікі з розных 
рынкаў вобласьці, тлумачыць, 
чаму яны не бяруць удзелу ў 
менскай акцыі:

“Мы наагул за перамоўны 
працэс. Дзякуючы нашым 
высілкам, а не каго іншага, 
пытаньне практычна 
вырашана. Пакуль указ не 
адмянілі, але я ўжо дакладна 
ведаю, што кіраўніку 
дзяржавы рэкамэндавалі яго 
адмяніць і працягнуць работу 
прадпрымальнікаў на наступны 
год такім чынам, як яны гэта 
робяць сёлета”.

Міхал Карневіч,
Радыё Свабода

Ферэра-Вальднер 
вітае рэгістрацыю 
“Руха “За Свабоду”
Камісар па знешніх сувязях і 

еўрапейскай палітыцы дабрасуседства 

Бэніта Ферэра-Вальднер вітае 

рэгістрацыю Руху “За Свабоду” – 

недзяржаўнай грамадскай арганізацыі 

(НДА) Беларусі.

“Вітаю рэгістрацыю беларускімі 
ўладамі недзяржаўнай грамадскай ар-
ганізацыі “Рух “За Свабоду”. Гэта крок 
у правільным кірунку датычна павагі 
правоў НДА і свабоды сходаў - тое, да 
чаго паслядоўна заклікае Еўрапейскі 
Саюз.

Разам з тым я таксама віншую Рух 
“За Свабоду” і яго старшыню Аляксан-
дра Мілінкевіча і заклікаю да адкры-
тых і канструктыўных абмеркаванняў 
сярод тых у Беларусі, хто імкнецца да 
дабрабыту і павагі правоў беларусаў.

У адказ на пазітыўныя крокі з бела-
рускага боку, Еўрапейская камісія ўжо 
распачала актыўны дыялог з Беларус-
сю ў такіх галінах, як энергетыка, на-
вакольнае асяроддзе, мытня, транспарт, 
харчовая бяспека. Мы адкрытыя да да-
лейшага пашырэння ўзаемавыгадных 
для абодвух бакоў тэхнічных перамо-
ваў.

Дазволю сябе нагадаць пра абавя-

зальніцтва, якое 13 кастрычніка было 
прынята Еўрапейскім Саюзам, датычна 
аднаўлення зносінаў з Беларуссю і да-
лейшага перагляду забарончых мераў 
супраць пэўных асобаў Беларусі пры 
ўмове далейшага прагрэсу на шляху 
дэмакратыі, павагі правоў чалавека і 
вяршынства закону. У гэтым кантэкс-
це, асноўным з’яўляецца тое, што Бела-
русь застаецца краінай без палітычных 
зняволеных, а таксама паважае свабоду 
слова, сходаў і асацыяцыяў.”
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Надрукавана ў друкарні
ААТ “Смоленская печать”

г. Смоленск
ул. Ломоносова д.3

Выходзіць адзін раз у месяц
Распаўсюджваецца бясплатна

Адказны рэдактар:
Зьміцер Васілеўскі

Настой ромашки 
для блондинок
Газеты вместо чулок, овес для ботинок 

и отвар фасоли для стирки: ввиду 

экономического кризиса бытовые 

советы советского периода вновь 

могут стать актуальными – хотя бы 

в качестве устрашающих примеров, 

полагает постоянный автор немецкого 

журнала Bunte Борис Райтшустер 

Когда речь заходит о любви, то ав-
торитет французов неоспорим, и если 
кто-то из немцев хочет поглубже вник-
нуть в суть дела, то он с удовольствием 
хватается за книги и советы экспертов 
из соседней страны. Что касается кули-
нарии, то тут, в зависимости от наших 
пристрастий, мы смотрим не только 
на запад, но и на юг, через Альпы, в 
направлении Италии. Если же нас ин-
тересуют мюзиклы или техника, то 
свои взоры мы бросаем через океан 
и набираемся ума у американцев. Так 
почему бы теперь, в тяжелые времена, 
не обратиться за опытом к неофици-
альному чемпиону мира по кризисам, 
к России? 

У кого на старом континенте боль-
ше всего опыта выживания в услови-
ях кризиса и рецептов борьбы с ним, 
чем у россиян? Даже если отмести 
тяжелейшие годы царизма, они – с 
почти 80-летней практикой затяжного 
кризиса, порожденного Октябрьской 
революцией, – бесспорные лидеры в 
разруливании кризисных ситуаций. 
Согласен, русские не большие мастера 
в том, чтобы покончить с кризисом. Но 
все равно за нас это никто не сделает. 

Однако наши далекие соседи могут на-
учить нас, как противостоять кризису 
или хотя бы удержаться на плаву. 

Сейчас подобные рекомендации на-
чал публиковать московский журнал 
“Власть”. В его последнем номере чи-
татель может почерпнуть советы на все 
случаи нынешней нелегкой жизни – со-
веты проверенные, взятые из советских 
книг 1957 года (“Домоводство”) и 1967 
(“500 полезных советов”), и применяв-
шиеся на практике в течение многих 
десятилетий. 

Покрасить волосы ревенем 
Правильное отношение к кризису 

начинается с самого утра, экономить 
можно начинать уже в ванной комнате. 
Голову, гласит один из советов, “надо 
мыть один раз в 8-10 дней горячей во-
дой с мылом. Намыливать голову нуж-
но так, чтобы не только все волосы, но 
и кожа головы была покрыта мыльной 
пеной”. Следующий возможный пункт 
экономии – это поход в парикмахер-
скую, точнее, отказ от него. “Широко 
распространено мнение, что стрижка и 
бритье головы укрепляют волосы. Это 
совершенно необоснованно. Частая 
стрижка, особенно наголо, или бритье 
головы расшатывает корни волос, спо-
собствуя их выпадению”. 

Если кто недоволен цветом своих 
волос, то эту проблему тоже можно 
решить подручными средствами и не 
тратиться на тюбики с дорогостоящей 
магазинной краской. Добиться желае-
мого цвета – дешево и сердито – вам 
помогут хна, экстракт ромашки (для 
блондинок), ревень, отвар луковой ше-
лухи (желтоватый оттенок) и настойка 
из грецких орехов (коричневые тона). 
Пышные кудри вам обеспечат самоде-
льные бигуди, скрученные из ваты. 

Если у вас нет теплых ботинок, чу-
лок или носков, то, чтобы не замерзли 
ноги, их можно смазать каким-нибудь 
жиром, обернуть газетной или другой 
не очень толстой бумагой. Если вы на-
мочили ноги, а переобуться вам не во 
что, то ботинки можно быстро высу-
шить, насыпав в них прогретый овес, 
который быстро впитает в себя всю 
влагу. Выбрасывать вязаную одежду 
нельзя ни в коем случае, даже если она 
безнадежно испорчена или изношена 
до предела. Ее всегда можно распус-

тить и связать из полученных ниток 
обновку. 

Водка “Горбачев” для мытья 
окон 

Сэкономить можно еще и на детях 
– так, по крайней мере, советуют ста-
рые книги. Пеленки, например, мож-
но самостоятельно сделать из марли. 
При стирке заменой моющих средств 
может стать мыло; для шерсти, не важ-
но, окрашена она или нет, хорош отвар 
фасоли, только перед использованием 
его нужно процедить через салфетку. 
Чтобы вымыть окна, вам вовсе не обя-
зательно звать на помощь “Мистера 
Пропера”, вполне достаточно обычной 
воды с несколькими каплями водки 
“Горбачев” или “Московская”; затем 
стекло следует протереть досуха газет-
ной бумагой. В этих целях также не-
плохо использовать толченый мел. 

Для мытья унитазов рекомендуется 
соляная кислота, правда процесс этот 
труден и опасен. Зато чистка ковров в 
отсутствие пылесоса ничего сложного 
из себя не представляет: на них нужно 
насыпать мелко нарезанную траву, в 
крайнем случае, влажный спитой чай 
или слегка увлажненные древесные 
опилки, а затем выбить во дворе. С жир-
ными пятнами вам помогут справиться 
опилки, предварительно смоченные в 
бензине. Для ухода за картинами, на-
писанными маслом, рекомендуется 
воспользоваться сырой картошкой. 

Список советских рецептов 50-60-
х годов, которые опубликовал журнал 
“Власть”, можно продолжать до бес-
конечности. Даже если какие-то реко-
мендации звучат, будто взяты из руко-
водства по охране окружающей среды 
80-х – от многих из них просто зами-
рает сердце, из-за осознания той бес-
просветной нищеты, которая только и 
могла породить необходимость следо-
вать подобным советам. Возможно, это 
также намек, урок истории, выводы из 
которого можем сделать мы, немцы 
– если наглядно представить себе, с ка-
кой бедностью, с какими нечеловечес-
кими условиями жизни сталкивались 
другие люди в иные времена, то собс-
твенный кризис может нам показаться 
чуть ли ни блаженством.

Борис Райтшустер | Bunte


